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a r m a n m e l i . i r عباس عبدی در نشست مجازی »ناگهان صیانت«:    

مسأله طراحان طرح صیانت 
کاملا سیاسی است

  نصراللهی: اصل ورود مجلس به حوزه
 فضای مجازی یک امر مبارک است

گفت وگــو
جعفر قنادباشی در گفت وگو با »آرمان ملی«:      

 تعامل  با عربستان
 راه روابط با مصر را مي گشايد  

  از زمان مبارک به دنبال ترمیم روابط با مصر هستیم 
 ظرفیت جنبش غیرمتعهدها مغفول مانده است

آرمان ملی: نشست مجازی »ناگهان صیانت« با 
موضوع نقد و ارزیابی موافقان و مخالفان طرح صیانت 
از حقوق کاربران فضای مجازی، توسط پژوهشکده 
مطالعات فرهنگی و ارتباطات برگزار شد. عضو هیأت 
علمی دانشگاه امام صادق)ع( در این نشست، گفت: 
اگر من به عنوان موافق در مورد این طرح گفت وگو 
می کنم این موافقت مطلق و ناظر به کل طرح نیست 
و طبیعتا انتقاداتی به جزئیات آن دارم اما اصل ورود 
مجلس در نظم دهی و قانونگذاری را موافقم. متأسفانه 
این ورود مجلس به حوزه فضای مجازی دیرهنگام 
است. آخرین مصوبه مجلس درخصوص فضای 
مجازی مربوط به قانون جرایم رایانه ای 12 سال 
گذشته است. محمدصادق نصراللهی افزود: سال 
88 این شبکه های اجتماعی موبایلی خیلی نفوذ 
جدی در زندگی مردم نداشت، اما امروز شاهد این 
هستیم که اصلی ترین پلتفرم زیست اجتماعی مردم 
پیام رسان های اجتماعی است؛ پس این ورود میمون 
و مبارک است. مجلس نهاد قانونگذاری و عصاره ملت 
است و بر اساس خرد جمعی اداره می شود و آدم 
می داند اگر مجلس مصوبه ای بگذارد اگرچه ناقص 
اجرا شود، ثمره ای بر آن مترتب است. وی تأکید 
کرد: اصل ورود مجلس در حوزه فضای مجازی که 
من می خواهم با وصف نامنظم بودن خطابش کنم 
یک اتفاق مبارک است که باید پیش از این اتفاق 
می افتاد. در حال حاضر عملا کلان داده کشور ما در 
اختیار کسانی غیر از ما است که البته به لطف تدابیر 
دولت قبل از تلگرام نیمه آمریکایی کلا به سامانه های 
فیس بوک کاملا آمریکایی بردیم. در عصر انقلاب 
اطلاعات داده ارزشمندترین سرمایه یک کشور است 
و باعث اشتغال می شود و از ابعاد مختلف می تواند 
برای کشور فرصت آفرین باشد و ما این فرصت و 
ظرفیت را از دست داده ایم. وی اظهار داشت: موضوع 
این طرح صرفا شبکه های اجتماعی و مسدودسازی 
نیست و به نظرم بازنمایی رسانه ای که انجام شد این 
طرح را به حاشیه راند. این طرح ابعاد مختلف دارد 
که یکی از آنها این است که بومی سازی شبکه های 
اجتماعی رخ بدهد. عضو هیأت علمی دانشگاه امام 
صادق)ع( افزود: پروژه دولت در سال 97 »هاتگرام« 
و »تلگرام طلایی« بود و در نزدیکی موعدی که قرار 
بود جداسازی اتفاق بیفتد، هاتگرام و تلگرام طلایی 
توسط گوگل از گوشی های مردم حذف شود و عملا 
همین سناریو در مورد سامانه »ذره بین« اتفاق افتاد 
و از گوشی های مردم حذف شد که این در حوزه 
وابستگی ما در سیستم های عامل است. واقعا نباید 
برای این چاره جویی بیندیشیم؟! ما نباید بتوانیم 
به شکل داخلی به نیازها پاسخ بدهیم. لذا هر تلاشی 
صورت بگیرد که خدمات پایه ما را بومی سازی کند 
ظرفیت هایی ایجاد می کند که همه می توانیم از آن 
متنعم شویم. وی تأکید کرد: واقعا بازنمایی نسبت به 
این طرح بسیار منفی بوده و ابعاد مختلف این طرح 
را به تبصره دو ماده 28 منحصر کرده که ممکن 
است بعد از یک سال یک شبکه اجتماعی غیرمجاز 
مسدودسازی شود؛ این اجحاف به این طرح است. ما 
با یک معضل بسیار جدی در کشور مواجه هستیم و 
آن تکثر رگولاتورهای فضای مجازی است؛ بدون 
اینکه هیچ تقسیم وظیفه ملی در میان آنها شکل 

گرفته باشد.
  سرعت اینترنت را کم نکنید 

عباس عبدی نیز در این نشست گفت: آدم غصه 
می خورد که چرا باید اطلاعاتش در اختیار دیگران 
باشد و اختیار قطع و وصل آن در دست دیگران باشد. 
البته باید غصه بخوریم که چرا به ما دارو نمی دهند 
و چرا نمی توانیم نفت بفروشیم. چه وضعیتی وجود 
دارد که مردم به رغم این حرف های درست نسبت به 
این طرح حساس هستند؟! این فعال رسانه ای یادآور 
شد: این طرح در مرداد ماه مطرح شد. چطور قبل 
از انتخابات می گفتند ما چنین برنامه ای نداریم؟ 
چه جوری این طرح آماده شده بود که آن را تکذیب 
می کردند و بلافاصله بعد از انتخابات رونمایی کردند؟ 
مسأله اساسی بی اعتمادی مفرطی است که وجود 
دارد و همیشه می دانند اینها با فضای مجازی مخالف 
هستند. وی تأکید کرد: اگر دست داخلی ها برود 
بدتر است؛ با اپلیکیشنی که کارآیی ندارد و رانتی 
است. بنابراین مسأله اصلی این نیست که بتوانیم 
استقلال داشته باشیم. مگر مردم ما دیوانه هستند که 
اطلاعاتشان را به خارجی ها بدهند؟! حتما مشکلی 
وجود دارد. در همین فضای مجازی اولین کار این 
است که دنبال درست کردن شغل مردم باشند. اما 
اصلا باکشان نیست و سرعت اینترنت را کم می کنند 
و کسب و کار مردم را کم می کنند. این کار به دلیل 
انحصار رسانه است. عبدی اظهار داشت: سابقه ای که 
از این نماینده ها داریم و رفتاری که می کنند. چرا به 
اصل 85 برده اند؟ بگذارید مردم ببینند. صددرصد 
موافقم که مجلس دیر به این ماجرا ورود کرده اما 
وقتی به راحتی تلگرام را به خاطر آمدنیوز فیلتر 
می کنند در حالی که آن یک امر سیاسی است، فیلتر 
می کنند و همه به دنبال فیلترشکن می روند و بعد 
همه مواردی که فیلتر بودند در دسترس جوانان 
قرار می گیرد؛ چون مسأله آنها سیاسی است. این 
فعال رسانه ای ادامه داد: اگر درست کار کنند، شبکه 
خارجی نمی تواند با داخلی رقابت کند اما با این 
سیستم نمی شود. اساس هر کاری باید بر این مبتنی 
باشد که اینترنت یک ضرورت است و باید آن را 
گسترش بدهیم و لازمه آن آزادی هم است. اگر فضای 
رسانه را آزاد بگذارید کسی برای کسب خبر به دنبال 
تلگرام نمی رود. من با استدلال ایشان موافقم ولی 
این مجلس دنبال چنین برنامه هایی نیست. به دنبال 
بستن است و یک سری سرباز فضای مجازی ایجاد 
کنند و هیچ کدام از نیازهایی که آقای دکتر نصراللهی 
به درستی اشاره کردند در جریان این طرح و اجرای 
آن به دست نمی آید. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: فکر می کنم نگاه مان نسبت به رسانه را 
بازنگری کنیم. این حکومت خودش را با انحصار 
رسانه ای عادت داده و نمی تواند غیر از آن را ببیند. 
اگر این مسأله حل شود، رادیو و تلویزیون جایگزین 
می شوند و آن اهداف در چنین ساختاری پیش می آید 
و در ساختار انحصار رسانه ای هر اقدامی جز اینکه 
مردم را برای نیازهای رسانه ای به سمت دیگری سوق 

می دهد، نتیجه دیگری نخواهد داشت.

گزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: 
طی دو ماه گذشته تماس های بدون 
واسطه میان ایران و مصر بیشتر شده 
که غالبا در سطح کارشناسان دو کشور 
است. این تماس ها مقدماتی و همزمان 
با مذاکرات میان قاهره و آنکارا آغاز شد. سخنگوی وزارت 
خارجه ایران دو روز پیش در پاسخ به سوالی در مورد روابط 
ایران و مصر گفت که روابط دو کشور در حد فعالیت های 
دفاتر حافظ منافع پیگیری می شود. چندی قبل نیز در 
حاشیه نشست بغداد گفت وگوی کوتاهی بین وزیرخارجه 
ایران و رئیس جمهور مصر صورت گرفت که این نیز اتفاقی 
کم نظیر بود. از سوی دیگر مدیرکل خاورمیانه و شمال 
آفریقای وزارت خارجه اخیرا در مورد نتایج گفت وگوهای 
اخیر وزیر خارجه و رئیس جمهوری مصر در حاشیه نشست 
بغداد تشریح کرد که مسائل ایران با مصر زیاد است البته 
امیدواریم که به زودی این مسائل حل شود. در این میان 
برخی کارشناسان بر این باور هستند که اگر گشایش های 
مثبتی در روابط ایران و عربستان ایجاد شود این موضوع 
قطعا در روابط ایران و مصر نیز تاثیرگذار خواهد بود. ایران 
اکنون دو مشکل بزرگ در تعامل با مصر دارد. نخست 
حدود دو سال است که کشتی نفتی ایران توسط مصر به 
بهانه های واهی توقیف شده است و از طرفی دیگر چند 
زندانی ایرانی در مصر نیز به اتهام حمل مواد مخدر در 
معرض حکم اعدام هستند. با این وجود تلاش ها برای 
بهبود روابط با مصر در حال انجام است. در راستای بررسی 
این مساله آرمان ملی گفت وگویی با جعفر قنادباشی، 
سفیر پیشین ایران در لیبی داشته است که در ادامه 

می خوانید.
 اساسا اختلافات ایران و مصر در سال های اخیر 

مربوط به چه مواردی بوده است؟
با یک نگاه کلی می توان دریافت که در سال های اخیر 
اساسا چالشی جدی پیش روی روابط ایران و مصر وجود 
نداشته است. ایران در زمان حسنی مبارک هم تلاش 
کرده بود تا روابط خود را با مصر ترمیم کند اما مصری ها 
تحت فشار لابی های صهیونیستی و آمریکایی هیچ گاه به 
درخواست ایران در راستای بهبود روابط پاسخ شفافی 
ندادند. آقای حدادعادل، ولایتی و آقای علی لاریجانی در 
سفرهایی که به مصر داشتند با حسنی مبارک هم دیدار 
کردند و هدف این بود تا روابط بین دو کشور بار دیگر بهبود 
یابد. زمینه برای ترمیم روابط وجود داشت اما کارشکنی ها 
در سال های اخیر شرایط را از بین برد.ؤ ایران و مصر از 
نظر دینی، فرهنگی و اعتقادی مشترکات زیادی دارند که 
در سال های اخیر عملا به آنها بی توجهی شده بود. حتی 
جریان وهابیت در مصر بارها محکوم شده و از نظر ملت 
مصر مورد پذیرش قرار نگرفته است و این نیز خود یک 
پتانسیل بود تا ایران و مصر در کنار یکدیگر قرار گیرند زیرا 
افراطی گری نیز در آنجا مورد پذیرش نیست. در این میان 
مجموعه الازهر نیز سیگنال هایی برای ایران ارسال کرده 
است تا به نحوی تعامل فرهنگی دو کشور احیا شود. این 
روند در زمانی که اخوانی ها در مصر به قدرت رسیدند نیز 

ادامه پیدا کرد.
 چه موانعی سبــب شد تا این تلاش ها به نتیجه 
نرسد و همچنان بهبود روابط ایران و مصر در هاله ای 

از ابهام قرار داشته باشد؟
یک جریان وابسته به اسرائیل در وزارت خارجه مصر 
وجود داشت که همواره در عرصه دیپلماتیک کارشکنی 
ایجاد می کرد و بهبود روابط ایران و مصر را به تعویق 
می انداخت. از سوی دیگر گروه پرنفوذ نظامی در مصر 
وجود دارد که غالبا تحت آموزش ایالات متحده قرار 
گرفته اند و آنها نیز همواره در مسیری حرکت می کردند 
که ایران و مصر از یکدیگر دورتر شوند. با این وجود ایران 
همواره نشانه های مثبتی از خود نشان داده است تا روابط 
خود را با این کشور مسلمان ترمیم کند. هر دو کشور در 
مناطق راهبردی قرار دارند که مشخصا به یکدیگر نیاز 
زیادی دارند. مصر در مسیر کانال سوئز و ایران نیز در 
مسیر تنگه هرمز نقش آفرینی زیادی دارند که با تعامل 
می توانند سطح روابط خود را در حوزه های مختلف ارتقا 
دهند. همین دو جریان موجود در ساختار کشور مصر با 
حضور در کنار برخی کشورهای عربی که رابطه خوبی با 
ایران ندارند با طرح ادعاهایی مسیر ترمیم روابط دو کشور 
را تخریب می کنند. این مساله صرفا درخصوص ایران 
نیست. ما شاهد بودیم زمانی که قطر از سوی کشورهای 
عربی تحریم شد، مصر بدون اینکه مشکلی با قطر داشته 

باشد، آنها نیز قطر را تحریم کردند. 
 به دنبال بهبــود روابط میان ایران و عربستان، 
احتمال برقراری روابط سیاسی با مصر بیشتر می شود؟

امروز مصر قربانی سیاست های غلطی است. ایران در 
چند وقت اخیر با این وجود باز هم پیغام هایی برای مصر 
ارسال کرده است و این در راستای سیاستی است که 
دولت سیزدهم بر آن تاکید دارد. ایران در سال های اخیر 
از ظرفیت سازمان همکاری اسلامی به عنوان بزرگ ترین 
سازمان عقیدتی جهان غافل بوده است. این سازمان 5 عضو 
دارد و می تواند گره های زیادی را باز کند. از سوی دیگر 
ایران نسبت به ظرفیت جنبش غیرمتعهدها نیز بی تفاوت 
بوده است و باید این رویه اصلاح شود. در همین راستا 
می توان انتظار داشت که اگر روابط ایران و عربستان طی 
مذاکرات اخیر بهبود یابد، مسیر ترمیم روابط با مصر نیز 
هموار شود. ایران به دنبال بهبود روابط با کشورهای عربی 
می تواند از ظرفیت های اقتصادی آنها نیز بهره مند شود و 
شاید این خود یک گره بزرگی از مشکلات ایران باز کند. 
امروز همه چیز به اراده سران کشورها بستگی دارد و اگر این 
اراده وجود داشته باشد می توان به زودی شاهد از سرگیری 
روابط ایران و کشورهای عربی بود. از سوی دیگر شاهد 
هستیم که سوریه در آستانه ورود مجدد به جمع کشورهای 
عربی است و شاید ایران نیز به عنوان حامی اصلی دولت 

سوریه بتواند ارتباط خوبی با کشورهای عربی برقرار کند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: دولت سید ابراهیم 
رئیسی از زمان تشکیل، وعده های بسیاری در 
حوزه های مختلف داده و رئیس جمهور و مردانش نیز 
تاکنون تا حد توان به حل امور و مسائل جاری جامعه 
مشغول بوده اند اما آنچه که باعث شده چندان تغییری 
از 2 ماه گذشته تاکنون در جامعه مشاهده نشود را 
شاید بتوان عدم هماهنگی در دولت قلمداد کرد. 
چنانکه هنوز مشخص نیست که تکلیف تیم اقتصادی 
دولت چیست و چگونه برنامه ای در پیش خواهند 
گرفت. البته نکته مهم و حیاتی نیز در بحث برداشتن 
تحریم ها و مذاکرات است که رئیس جمهور و وزیر 
خارجه بسیار بر روی ادامه مذاکرات تاکید داشته اند. 
اما مساله اینجا است که نباید در مذاکرات آن قدر تعلل 
کنیم که از عدم شرکت به موقع ایران در مذاکرات  بر 
علیه خودمان استفاده کنند. حال باید دید که شرایط 
و موقعیت در حوزه سیاست داخلی و خارجی چگونه 

پیش می رود.
 زمان را از دست ندهید

زمان در حال گذر است و با چشم برهم زدنی 2 ماه از 
تشکیل دولت سیزدهم و عملکرد دولت، گذشته است 
و در هر حوزه ای شاهد وعده ها و اظهار نظرهای مختلف 
از سوی وزرا و مسئولان بوده ایم. این درحالی است که 
رئیس جمهور چه پیش از حضور در پاستور در زمان 
تبلیغات انتخاباتی و چه پس از آن در دو ماه گذشته که 
در مقام رئیس جمهور قرار گرفته، همواره شعار نخست 
خود را حل مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم قرار 
داده و حتی در مناظرات انتخاباتی از برنامه ای جامع 

برای حل مشکلات اقتصادی سخن گفته است. این در 
شرایطی است که به قرائت آمار، قیمت کالا ها، ارز و... 
نه تنها به سمت کاهش نرفته بلکه بعضا در مقاطعی 
افزایشی بوده است. پیش از این در دولت حسن روحانی 
مخالفان دولت در انتقادی که بیشتر سویه تخریب و 
تخطئه داشت وی را  صرفا به سخنرانی و بدون عمل 
متهم  می کردند و معتقد بودند که دولت صرفا حرف 
می زند و عملی در کارش نیست. حال چند ماهی است 
که دیگر روحانی و مردانش رفته اند و دولت جدیدی 
جایگزین شده و دولت رئیسی همان دولت مطلوب و 
دلخواه اصولگرایان است. لذا بهتر است دولت به جای 
وصف شرایط برای مردم در عمل به مردم نشان دهد 
که از وضع مردم با اطلاع است. آقای رئیس جمهور! 
مردم خود بر شرایط و وضع زندگی خود واقف اند  
و اساسا به دنبال این هستند که مسئولانی که به 
واسطه رای آنها بر مصدر قدرت نشسته اند به جای 
بیان مشکلات به حل مشکلات بپردازند. لذا باید در 
تصمیم گیری ها و عملکردها به نحوی عمل شود که 
مردم بفهمند تغییری حاصل شده و قرار است این 
دولت که نام دولت مردم را یدک می کشد برای مردم 
کاری انجام دهد. عملکردهای دولتمردان بیش از 
جنبه تبلیغاتی  باید نمود اجرایی و عملیاتی داشته 
باشد تا تفاوت عملکرد این دولت و دولت پیشین 
مشخص گردد. اگر قرار باشد که رئیس جمهور در این 
دولت نیز مانند دولت قبل صرفا بگوید از مشکلات 
مردم با خبریم و در هر موضوعی نیز قید »باید بشود« 
به کار گیرد مردم تفاوت چندانی میان رئیسی و 

روحانی نخواهند گذاشت. جناب رئیس جمهور اگر 
به دنبال روش جدیدی هستید قدرمسلم نیاز به ابزار 
جدیدی هم دارید. پس همان طور که خود گفته اید با 
کسانی که انتخاب می کنید بدون تعارف رفتار کنید و 
تحت فشار نهادهایی مثل مجلس یا... نباشید. آنچه 
مسلم است برای پیشرفت ابتدا باید وحدت و هماهنگی 
در دولت ایجاد شود و همه در یک راستا و هدف فعالیت 
کنند اما بدون تعارف آن طور که باید، چندان هماهنگی 
میان دولتمردان وجود ندارد. آقای رئیس جمهور شما 
نشان داده اید که اهل عمل هستید پس بیش از حرف، 
عملگرایی پیشه کنید. نگاهی به وعده  های داده شده 
تاکنون نشان می دهد که توازنی میان وعده های داده 
شده وجود ندارد و همین امر است که بعضا موجب 
می شود برخی از این وعده ها  دست نیافتنی تلقی شود. 
نمونه عینی این مساله را می توان در وعده ساخت یک 
میلیون مسکن در سال دید که پس از دو ماه از سوی 
مجری طرح یعنی وزیر راه وشهرسازی تکذیب شد. 
آقای رئیس جمهور زمان را از دست ندهید تا چندی 
دیگر به 100 روزگی دولت خواهید رسید و باید به 
مردم از عملکرد 100 روزه خود بگویید پس باید در 
همین زمان کوشش کرد که با دستی پر در پیشگاه 

مردم حاضر شد. 
 حل مشکلات در عمل نه در سخن 

شامگاه دوشنبه بود که رئیس جمهور در دومین 
گفت وگوی تلویزیونی رودررو با مردم حاضر شد و 
پاسخگوی سوالات مرتضی حیدری بود. سید ابراهیم 
رئیسی با بیان اینکه دومین موضوع مهم برای دولت 

معیشت مردم است، گفت: »وضعیت معیشت مردم 
دغدغه روزانه و هر ساعت بنده است، من از فشاری 
که بر دوش مردم است با خبر هستم و خود را در 
کنار سفره مردم احساس می کنم و همواره احساس 
می کنم در کنار سفره اینها هستم و سختی شان را 
احساس می کنم.« پرسش اینجا است که صرف 
همین احساس فشار بر روی دوش مردم کافی است 
یا باید کاری هم برای برداشته شدن این فشار از دوش 
مردم صورت گیرد؟ هر چند که رئیس جمهور گفته، 
به دنبال این هستیم که بتوانیم این وضع را اصلاح 
کنیم. آقای رئیس جمهور بارها گفته که به گذشته 
بازنمی گردیم و رو به جلو حرکت می کنیم اما به جای 
اینکه نسخه ای برای حل مشکلات معیشتی مردم 
دهد مثل رئیس جمهور پیشین مشکل را به گردن 
دولت روحانی انداخته و بیان کرد: »شرایطی که شاهد 
هستیم، مربوط به تصمیماتی است که از قبل گرفته 
شده و آثار تورمی آنها امروز در بازار و در سفره مردم 
آشکار شده است.« نکته اینجا است که گوش مردم 
از این مساله که مسبب وقوع این شرایط دولت قبلی 
است پر است؛ چراکه حسن روحانی نیز در جایگاه 
رئیس جمهور مشکلات کشور را به گردن احمدی نژاد 
و دولتش می انداخت. البته رئیس جمهور صحبت هایی 
هم در مورد سفرهای استانی خود داشت که بعضا با 
انتقاداتی هم روبه رو است. رئیسی درخصوص آثار واقعی 
این سفرها و اینکه چقدر مصوبات آن رصد و پایش 
می شود، گفت: »کارهای ۶ روز از هفته را در سطح ملی 
انجام می دهیم و یک روز هم به استان می رویم؛ بالاخره 
حق استان است و وظیفه ماست که به استان ها سر 
بزنیم چرا که فقط در تهران مسئولیت نداریم.«  نکته 
اینجا است که سفرهای استانی باید برنامه ریزی شده 
باشد تا ضمن بازدهی بیشتر و بهتر، رئیس جمهور را 
نیز خسته و بعضا عصبی نکند. نکته مهم دیگر در بحث 
وعده هایی است که داده می شود و باید دقت شود تا 
وعده هایی قابل عمل  و اجرا به مردم داده شود. نکته 
دیگر اینکه باید تامین اعتبار لازم در سفرهای استانی 
صورت گیرد که برخی مصوبات دولت روی زمین نماند. 
آقای رئیس جمهور دولت شما دولت مردمی است پس 
به نظر می رسد که باید بر مبنای منفعت مردم پیش 
بروید. برخی درصددند که منویات مدنظر خود را به نام 
دولت تمام کنند. به عنوان مثال طرح صیانت از کاربران 
فضای مجازی که بخش کثیری از مردم با آن مخالفند از 
مسائلی است که مجلس می خواهد آن را به دولت پیوند 
زند تا نگاه مردم را به رئیس جمهور و دولت نیز تغییر 
دهد. لذا نباید اجازه داد که نگاه مردم به دولت مردمی با 
برخی اقدامات و تصمیمات تغییر کرده و مایوس شوند. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: آواز دهل شنیدن از دور خوش است! 
برخی مسئولان اصولگرا را باید استاد توجیه و ماستمالی نامید. آنان تا 
زمانی که بر کرسی قدرت و مسئولیت حضور نداشتند،  در رسانه هایشان 
از کاه مشکلات اصلاح طلبان کوه می ساختند و چنین وانمود می کردند 
که اصلاح طلبان توانایی مدیریت بخش های مختلف در کشور را ندارند 
یا به تحسین آنانی می پرداختند که در القای شکاف میان بخش های 
مختلف که اصلاح طلبان در آن حضور دارند، متبحر بودند. از جمله 
تلاش های دلواپسان در طول فعالیت شورای شهر پنجم، القای اختلاف 
میان آنها با شهردارانی بود که خودشان به آنها رای داده بودند. شاید 
این دلواپسان اصولگرا  در آن مقطع تصور نمی کردند که به زودی سکان 
مدیریت شهری پایتخت به افرادی از اردوگاه اصولگرایی سپرده خواهد 
شد و به بررسی آنچه دلواپسان به شورا و شهرداری اصلاح طلب نسبت 
دادند با عملکرد شورا و شهردار اصولگرا پرداخته خواهد شد. از جمله 

آنچه دیروز زاکانی شهردار تهران بیان کرد!
 رویکرد متضاد سایت منتسب به زاکانی

روز گذشته علیرضا زاکــانی که با رای اصولگرایان شورای شهر 
ششم بر مسند مدیریتی شهر تهران جلوس کرده، چنین مدعی شد: 
»برخی آرزوهای خودشان را به ما تحمیل می کنند و می گویند بین 
شورا و شهرداری اختلاف است. البته ناگفته نماند که اختلاف نظر 
مشکلی نیست و قاعده قرآنی هم محسوب می شود.« آنچه زاکانی بیان 
کرد عین حقیقت است اما با مرور آنچه سایت جهان نیوز منتشر کرده، 
خلاف ادعاهای زاکانی به اثبات می رسد. در ویکی پدیا آمده که سایت 
جهان نیوز یک وبگاه خبری اصولگرا وابسته به علیرضا زاکانی است اما 
خودش سال 89 در پاسخ به این سوال که آیا سایت خبري جهان نیوز 
متعلق به شماست، گفت: »جهان، سایت بسیار خوبی است که برای 
جریان ماست و برای بنده نیست. مدیران سایت جهان نیوز، افراد معتقد 
و بصیری هستند. برادران و خواهران خوب ما هستند، اما اینکه این 
سایت و اداره آن با بنده باشد، جفای بزرگی است در حق دوستان سایت 
و بنده، دوستان سایت مستقل تلاش می کنند.« این سایت منتشرکننده 

اظهارات و مواضع زاکانی است و تکذیب نزدیکی این سایت به شهردار 
تهران کمی دشوار است. 

 مروری برای اثبات تناقض یک ادعا
زاکانی اکنون در مقــام شهردار تهران اختلاف میان شورای شهر 
و شهرداری را نه تنها عادی تلقی می کند بلکه آن را قاعده قرآنی هم 
می خواند اما سایت جهان نیوز و سایت های دیگر که حامی زاکانی هم 
هستند چنین باوری ندارند البته تا پیش از شهردار شدن زاکانی این 
اعتقاد را نداشتند! برخی تیترهای سایت جهان نیوز که از اختلاف میان 
شورای شهر اصلاح طلب و شهردار روایت می کرد چنین است: »تهدید 
شورای شهری ها به استیضاح حناچی« یا در برخی مواقع برای تخریب 
حناچی که شهردار بود از روحانی بهره می بردند مانند گزارشی با تیتر 
»وقتی میانه شکرآب روحانی و شهرداری کار دست تهران داد« البته 
سایت های همسو و همراه با زاکانی هم خلاف ادعاهای امروز او عمل 
می کنند از جمله تسنیم که گزارشی با تیتر» اختلاف شورای شهر 
تهران با شهردار بالا  گرفت« منتشر کرد و در آن آورد: »اختلاف بین 
اعضای شورای شهر تهران و شهردار در طی هفته های اخیر به اوج خود 
رسیده است و اعضای شورا حناچی را تهدید به سؤال و برکناری کرده اند 
و شهردار نیز در این زمینه عنوان می کند که به هر حال این موضوع حق 
اعضای شورای شهر تهران است!« جالب آنجاست که سایت الف منتسب 
به احمد توکلی هم گزارشی با تیتر »بی توجهی های حناچی به شورای 
شهری ها/ اختلاف دوباره بالا گرفت« منتشر کرد. ادعای اختلاف میان 
شورای شهر اصلاح طلب و شهرداران به حناچی خلاصه نمی شود چنانکه 
به عنوان نمونه خبرگزاری دانشجو که دارای قرابت فکری با زاکانی است 
هم گزارشی نوشت که از تیتر » بالا گرفتن اختلاف شورای شهری ها با 

نجفی« استفاده کرد. 
 اختلافی بین شورا و زاکانی نیست؟!

آنچه زاکانی در روز گذشته بیان کرد با آنچه در روزهای اخیر رخ 
داده همخوانی ندارد به عنوان نمونه او از ارتباط خوب با شورای شهر 
صحبت کرده است در حالی که سایت فرارو که اصولگراست  27 مهر در 

غروب یک روز پنجشنبه یا ساعت های پایانی شب، زمان هایی است که 
معمولا احکام مدیران جدید زاکانی اعلام عمومی می شود؛ احکامی که 
برخی از اعضای شورای شهر تهران می گویند تا زمان انتشار در فضای 
مجازی اطلاعی از آنها نداشته اند. انتصاب هایی که برخی از آنها مورد 
انتقاد اعضای شورای شهر بوده و برخی هم خواستار شفافیت عملکرد 
و اعضای کمیته ارزیابی که این مدیران حاصل انتخاب های این کمیته 
است، بودند. حتی خبرهای غیررسمی حکایت از برخورد و درگیری 
میان یکی از اعضای شورای شهر و شهردار تهران درخصوص انتصاب ها 
داشت؛ خبری که در آن نامی از اینکه کدام عضو شورا با شهردار درگیر 
شده نبود اما ناصر امانی در توئیتی به این اخبار واکنش نشان داد و 
نوشت: »بعد از انتصاب شهردار محترم تهران هیچ جلسه خصوصی با 
ایشان نداشته ام. صرفا در دو جلسه هم اندیشی به اتفاق تمامی اعضای 
شورا میزبان ایشان بوده و هرگونه بحث و جدل و... که در فضای مجازی 
منتشر شده صحت نداشته و تکذیب می شود.« گزارشی آورده: »ناصر 
امانی یکی از منتقدان جدی برخی از انتصابات شهردار تهران است. او 
پیش از انتخابات شورای شهر، به بدنه شهرداری قول داده بود که برای 
انتصاب مدیران، بدنه شهرداری نادیده گرفته نشود.«  این گزارش 
نمایانگر اختلافات جدی میان شورای شهر و شهرداری به نام علیرضا 
زاکانی است! یا همین دیروز ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران گفت: 
اگر شهرداری لایحه ای به شورا ارسال کرده و شورا تصویب می کند آیا 
شهرداری برای اجرا مختار است یا ملزم؟ این موضوع بحث حقوقی است 
نه بحث دو طرفه میان بنده و آقای زاکانی. اگر این باشد که شورا مصوبه 
داشته است و شهرداری اختیار داشته باشد که اجرا کند یا نکند که یعنی 

شورا کار عبثی انجام می دهد!

چرا زاکانی سعی در پنهان کردن واقعیت دارد؟ 

اختلاف تا ديروز بد بود؛ حالا شده خوب! 
 اصولگرایان در تخریب بهشت اصلاح طلب کم نگذاشتند اما امروز...

 این روزها اصلاح طلبان و میانه روها از عادی شدن روابط 
ایران با عربستان استقبال می کنند اما برخی دلواپسان تمایلی 
به بهبود شرایط ندارند. هر چه باشد توافق و آشتی ایران و 
عربستان نزدیک است. دیروز هم  علی مطهری، نماینده تهران 
در مجلس دهم، در حساب شخصی خود در توئیتر نوشت: 
»اعلام پیشرفت مذاکرات ایران و عربستان در هفته وحدت، 
نوید خوبی برای هر دو کشور و جهان اسلام است. دوستی و 
همکاری ایران و عربستان، هم افراطی گری در دنیای اسلام را 
کاهش می دهد، هم کمک به توافق برجام می کند و هم طرح 
عادی سازی روابط با اسرائیل را به شکست می کشاند.« دیروز 
سخنگوی وزارت خارجه هم درباره روند گفت وگوهای ایران و 
عربستان گفت: گفت وگوها با عربستان مثبت بوده و در حوزه 
دوجانبه و منطقه ای بوده است. تماس ها ادامه دارد. همچنین 
فضای گفت وگوها محترمانه و جدی بوده است البته خبر سفر 

هیأت سعودی به ایران تایید نمی شود.

می گوینــد بـــا اجرای طــرح صیــانت از فضــــای مجازی 
محدودیت های زیادی بر فضای مجازی حاکم می شود مانند عدم 
دسترسی به تلگرام و وایبر و... اما اکنون ظاهرا خبری از صیانت 
نیست و تلاش می کنند تا قبل از بررسی مجدد آن به آرام سازی 
فضا بپردازند مثل دیروز که یکی از اعضای کمیسیون ویژه 
بررسی طرح حمایت از حقوق کاربران در فضای مجازی گفته 
است: قرار است موضوعاتی از جمله محدودسازی و کاهش پهنای 
باند به طور کامل از حیطه طرح خارج شود. غلامرضا نوری قزلجه 
گفته: در نظر داریم تغییرات اساسی در طرحی که طراحان 
اولیه طرح تهیه کرده اند، ایجاد کنیم و موضوعاتی از قبیل 
محدودسازی و کاهش پهنای باند را کاملا از مدار بررسی  های 
خود خارج خواهیم کرد. سیدعلی یزدی خواه، عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس در جلسه اخیر این کمیسیون هم گفته: آنچه در 
پیش نویس اولیه این طرح آمده بود در جریان فعالیت کمیسیون 

مشترک تغییرات عمده ای در آن اعمال خواهد شد.

سفرش به دبی برای شرکت در نمایشگاه اکسپو تا آنجا 
خبرساز بود که به گفته برخی، از امارات دیپورت شد. حالا 
که برگشته مصاحبه ای از او منتشر شده که در آن به نظام 
تصمیم گیری در کشور گیر داده! احمدی نــــژاد گفته اسـت: 
»نظام تصمیم گیری هم در کشور ما یک نظام مبتنی بر منطق 
تصمیم گیری نیست. چون ما برای تصمیم گیری دانش داریم 
که محصول تجربیات تاریخ است که البته عقلانی هم هست 
که هــر مــجموعه تصمیم گیری، بایــد سلسله مراتبی باشد، 
توازن اختیار و مسئولیت در آن برقرار باشد و شفاف باشد.« او 
همچنین تاکید کرده که عقلانیت را که نمی شود کنار زد، باید 
از عقلانیت تبعیت کنیم. ایران ظرفیت آن را دارد که خیلی 
زود خودش را به سطح کشورهای درجه اول دنیا برساند. این 
ظرفیت واقعا موجود است. شاید ۴0 سال هم فرصت خوبی 
بود، اگر جنگ را کنار بگذاریم، فرصت خوبی بود اما به نظر 

می رسد از این فرصت ها درست استفاده نشد.

خداحافظی طرح 
صیانت با محدوديت ها!

 روايت احمدی نژاد
 از عقلانیت

روايت مطهری از آشتی 
ايران و عربستان

»آرمان ملی« دومین گفت وگوی تلویزیونی رئیس جمهور را بررسی می کند: 

 درک فشار بر روی مردم
 کافی نیست؛ 

مردم تغییر می خواهند  
  روش جدید، ابزار جدید می خواهد

  رئیسی: معیشت مردم دومین موضوع مهم دولت است


